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ÚVOD  A  PŘEHLED  KRONIKY  OBCE

Na základě rozhodnutí Obecního zastupitelstva Vinary bude Kronika našich
sloučených obcí Janovice, Kozojídky, Smidarská Lhota a Vinary vedena na
samostatných listech a později svázána do knihy.

Přehled Kronik našich obcí uvádím  jako inventuru. Události byly sepsány na
volných listech, některé přepsány na psacím stroji, později na počítači. Kronikáři
jednotlivých obcí se stali pamětníky doby před rokem 1923, tím nám přibližují
minulost. Zápisy končí rokem 1938. Originály kronik do roku ukončení před I.
světovou válkou jsou založeny v Okresním archivu. Obec vlastní kopie.

PŘEHLED  ZALOŽENÍ  KRONIK

Janovice p. Josef Erben, správce školy – rok 1923
Kozojídky p. František Šádek, rolník čp. 39 – rok 1923
Smidarská Lhota   p. Josef Rodr, rolník – rok 1924

kronika č.2 zatím nepřeložena, psaná písmem švabach
Vinary p. Josef Horák, rolník čp.43 – rok 1930

V roce 1950 vyzval Okresní národní výbor obce aby zajistili psaní kroniky. Nikdo se
nepřihlásil, nebyl zájem. V dubnu 1977 se stal kronikářem pan František Šindelář z
Janovic čp. 45, kroniku nezaložil protože zemřel. Až v roce 1979 se ujal psaní bývalý
ředitel ZŠ ve Vinarech p. Karel Hubka. Ze vzpomínek pamětníků , známých, přátel,
zápisů ze schůzí a dokladů vznikla vzpomínková kronika končící rokem 1982.
Skutečné události roku se začaly psát v roce 1983. Vzpomínky jsou ručně napsány v
pěti složkách svázaných provázkem. Pan Karel Hubka se odstěhoval k dceři a předal
Kroniky učiteli ZŠ Smidary, p. Ladislavu Kouckému ze Smidarské Lhoty.  A ten psal
události na volných listech. Od roku 1999 zavedl knihu „ Kronika“. Poslední zápis
končí v roce 2002 a  předává Kroniku p. Miloslavě Špinkové, účetní v důchodu z
Vinar. Kniha byla ukončena rokem 2022. Události roku 2023 jsou IV. dílem Kroniky .
Historii našich obcí naleznete na stránkách www.vinary.cz

Přeji Vám abyste si při čtení záznamů rádi zavzpomínali. Kronika hovoří i o
mnohých z Vás, jsou to řádky psané o minulosti, současnosti a pro budoucnost.

Miloslava Špinková , kronikářka Obce Vinary
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R O K 2 0 2 3

Uplynul rok 2023, jehož dění přibližuje 13. ročník Zpravodaje. Po stránce politické se
situace příliš nezměnila rusko-ukrajinský konflikt nadále pokračuje. Na podzim došlo
k dalšímu střetu a to mezi Izraelem a teroristickým hnutím Hamás. Nepříznivá
mezinárodní situace se odráží na hospodářské situaci v celém světě. I naše republika
je tím zasažena.

V našich obcích se konají veřejné akce, které pozitivně ovlivňují běžný chod v
obcích. Vážíme si práce, kterou naši občané vykonávají ve svém volném čase pro
ostatní. Touto cestou jim jménem obce děkujeme. Bylo navrženo a schváleno
obecním zastupitelstvem ukončení vydávání Kalendáře činnosti. O obecních akcích
se dozvíte z webových stránek obce. I v letošním roce navštívili obecní zastupitelé
místní občany při příležitosti jejich životních jubileí. Vedení obce malým dárkem a
gratulací vyjadřuje zájem o své spoluobčany.

Každoročně připomínáme, že máte možnost ovlivnit dění v obci, zúčastnit se
schůze obecního zastupitelstva a říci svůj návrh nebo připomínku. Zápisy ze zasedání
jsou uveřejněny na webových stránkách obce a ve vývěsní skřínce.

Přejeme všem našim spoluobčanům hodně zdraví, štěstí, radosti a spokojenosti v
novém roce 2024. Za zastupitelstvo obce:

starostka Ing. Štěpánka Holmanová                                     místostarosta Pavel Špinka

ČINNOST   OBCE

V letošním roce zveřejnil statistický úřad poslední zajímavé údaje z akce Sčítání lidu,
domů a bytů. Sčítání proběhlo ve dnech 27.3. až 11.5. 2021.

Celkem jsme měli     442 obyvatel          mužů 215 žen 227
svobodných 173 mužů 102 žen 71

ženatých, vdané       186 92 94
rozvedených              42                                      16                  26
ovdovělých                41 5 36

obyvatelé dle věku 442                                    215                227
do 14 let věku 79 39 40
15 až 29 let 62 38 24
30 až 59 let              166 80 86
60 až 79 let 111 49 62
80 až 89 let 22 9                  13
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90 až 99 let 2                                        0 2

Domy celkem 241 rodinné 236 bytové 4      ostatní     1
obydlené 149         „             145          „             4
období výstavby
rok 1919 a dříve      21 „               21
rok 1920-1945        22          „ 22
rok 1946-1970        34          „ 33 „ 1
rok 1971-1990 37 „              34           „             3
rok 1991-2000         7           „               7
rok 2001-2010         8           „               8

Vzdělání obyvatelstva ve věku 15 a více let :
celkem 363 muži  176 ženy 187
základní, neukončené 59 muži    19 ženy   40
střední vč. Vyučení   153 muži    89            ženy   64
střední s maturitou     95           muži    44             ženy   51
vyšší odb. Vysokošk. 31           muži     11            ženy   20
nezjištěno 25           muži     13            ženy   12

Ve dnech 12. -13.1. bylo první kolo přímých prezidentských voleb. O úřad se
ucházelo 21 občanů. Požadované kritérium nesplnilo 12 z nich. Do druhého kola
postoupili kandidáti Petr Pavel a Andrej Babiš. Po velkých debatách byl v II. kole
zvolen Petr Pavel s 58,32 % a Andrej Babiš dostal 41,67 % hlasů. Účast
celorepublikově byla 70,25 %. V našich obcích byla v I. kole 71,58 %. Do druhého
kola postoupil Andrej Babiš se 121 hlasy, Petr Pavel s 61 hlasy.

Novým prezidentem byl zvolen generál Petr Pavel, který převzal svůj úřad a složil
slavnostní slib 9. března 2023.

22.dubna na Obecním úřadě ve Vinarech proběhlo ve spolupráci s Klubem žen
slavnostní vítání občánků. Po zaznění státní hymny představil místostarosta Pavel
Špinka paní starostce Ing. Štěpánce Holmanové naše malé občánky – Kosobud Matěj,
Jelínek Jakub, Záveský Štěpán, Huďa Filip, Kriegel Jan, Kratochvílová Markéta,
dvojčata Tereza a Markéta Horákovy. Po krátkém projevu paní starostky následovalo
kulturní vystoupení dětí ze ZŠ Skřivany, které zajistila paní Zdeňka Jelínková.
Následovala tradiční kytička maminkám, předání obálky s finančním obnosem,
knížka pro děti, podpis do Pamětní knihy, přípitek a jako vždy pan BohuslavVršťala
na památku pořídil foto. O důstojný průběh se postaraly Romana Jablonovská,
Zdeňka Jelínková, Jana Štočková a Edita Krejcarová.

Zasedání obecního zastupitelstva 20.2. 2023 – OZ projednalo a schválilo :
- administrátora žádosti Kanalizace Smidarská Lhota a kanalizační přípojky do
dotační výzvy Operační program životní prostředí 1.4. - Vodovody a kanalizace firmu
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Profesionálové Haškova 1714/3, HK- 646 140,-Kč vč. DPH formou nepeněžitého
vkladu.

- záměr převodu „Vodovodu Kozojídky“ do základního kapitálu společnosti
Vodovody a kanalizace Hradec Králové a.s. formou nepeněžitého vkladu.

- měsíční odpisový plán majetku obce

- povolenky  na rybník Návesník Vinary a Hliňák Janovice za cenu 900,- Kč za
dospělou osobu a děti do 15 let 200,-Kč na os./rok. Počet ulovených ryb za rok 5ks.

- proplacení faktury FCC Lodín za odstranění nebezpečného odpadu z vyhořelé části
domu rodiny Růžičkových ve výši 18 390,63 Kč.

DISKUSE : pan Hyršál žádá o zprostředkování komunikace se starostou SDH
Smidarská Lhota – nemají přístup do datových schránek. - Obec zjistí zda-li přístup
do datových schránek je k dispozici.

Paní Benešová rozporovala plnění rozpočtu obce 12 let nazpátek.--- Obec
absolvuje každý rok audit s verdiktem bez námitek. --- Paní Benešové se zdá málo
informací lidem. --- informace jsou na internetových stránkách, ve Zpravodaji, ve
skřínkách, kontakty na starostu a místostarostu. --- Paní Benešová zmínila úhyn ryb v
rybníčku . Obec ryby v rybníčku nemá. Řešilo se na schůzi 12.10.2022. Uhynulé ryby
vpustil p. Hyršál a má je uklidit.--- Paní Benešová žádá odbahnění rybníčků ve
Smidarské Lhotě – Bude se řešit až bude jasná situace kolem kanalizace.---Paní
Benešová upozornila na nepřesnosti v Jednacím řádu. - Bude upraven.
Pan Hyršál žádá zhotovení chodníku do Smidar. - Bude se řešit až  bude jasná situace
kolem kanalizace (přidělení dotace a vlastní realizace).

Zasedání  zastupitelstva 26.4.2023 – OZ projednalo a schválilo

- roční účetní závěrku za rok 2022, účetní výkazy-rozvahu, výsledovku a přílohu k
účetní závěrce

- rozdělení hospodářského výsledku. Souhlas s celoročním hospodařením, které
přezkoumal  auditor Ing. Cabicar

- vytvoření pracovní pozice Referent společné státní správy a samosprávy na OÚ
Vinary a to od 1.6.2023

- deleguje paní starostku jako zástupce obce na valné hromadě firmy Vodovody a
kanalizace Hradec Králové na den 14.6.- podpis smlouvy o spolupráci při zajišťování
zpětného odběru a zařazení místa do zpětného odběru do obecního systému
odpadového hospodářství se spol. EKOKOM a.s. Praha 4
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DISKUSE : paní Benešová se ptá – oproti jiným letům je položka na zeleň navýšena
– doporučeno aby se stavila na obci kde dostane rozpis částky. Dále se zeptala kolik
peněz má obec na účtě.- stav účtů je vyvěšen v závěrečné zprávě která se schvalovala.

INFO starostky : Krádež železa v únoru na sběrném místě OÚ Vinary – Policie
vyšetřila a železo bylo vráceno. --- Podařila se dotace z MMR na dětské herní prvky,
probíhá VŘ. --- Probíhá příprava podání žádosti na kanalizaci Smidarská Lhota -
podání do konce června ? --- Pan Hyršál ml. požádal o správcovství „Vala“ u
kapličky ve Smidarské Lhotě.

Zasedání obecního zastupitelstva 22.5.2023 – OZ projednalo a schválilo :

- zhotovitele zakázky“Dětská hřiště obce Vinary“ firmu s nejvhodnější nabídkou
Monotrend s.r.o. Jamné 34 za nabídkovou cenu 507 432,-- Kč bez DPH.

- podpis smlouvy o právu provést stavbu na pozemku 648/1 v k.ú. Vinary u Smidar -
osázení betonového obrubníku.

DISKUSE : stav komunikace 3.třídy – směr Janovice, vzrostlá tráva na příkopech –
info od SúS- až se poseká tráva u silnic 1. a 2. třídy.

Zasedání obecního zastupitelstva 16.8.2023 – OZ projednalo a schválilo :

- podpis smlouvy se Správou silnic Hradec Králové o právu provést stavbu týká se
výstavby budoucí kanalizace v obci Vinary – 1.etapa Kanalizace a ČOV Vinary,
II.etapa Rozšíření kanalizace Vinary.

- podpis smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti č.IE-12-2005585/216/106
s ČEZ distribuce a.s. na základě platné plné moci AZ Elektrostav a.s. Nymburk

- podpis smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene a dohodu o umístění
stavby č. IV-12-2025336 mezi obcí Vinary a ČEZ Distribuce a.s. IČ 24729035, který
je investorem stavby zařízení distribuční soustavy.

- navýšení denní částky nájemného obecních prostor a to kluboven ve Vinarech,
Janovicích, Smidarské Lhotě, Kozojídkách, kulturního domu v Kozojídkách, sálu v
budově bývalé školy v Janovicích.

Kulturní dům Kozojídky  :
občané s trvalým pobytem v obci :

v letních měsících červen, červenec, srpen 3 000,-- Kč
ostatní měsíce 6 000,-- Kč
ostatní občané 15 000,--Kč
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sál v budově bývalé školy v Janovicích :
občané s trvalým pobytem v obci 2 000,- Kč

ostatní občané 10 000,- Kč
klubovny Vinary, Janovice, Smidarská Lhota, Kozojídky :
občané s trvalým pobytem v obci 800,-- Kč
ostatní občané 2 000,-- Kč

Zasedání obecního zastupitelstva 6.11.2023 – OZ projednalo a schválilo :

- žádost o poskytnutí dotace dle zákona č. 24/2015 Sb. - pro Knihovnu města Hradec
Králové na nákup knih do výměnných fondů v rámci regionálních služeb na rok 2024
ve výši 500,--- Kč.

- žádost Duhy o.p.s. Nový Bydžov a podpis smlouvy o poskytnutí dotace na
poskytování sociálních služeb ve výši 31 265 Kč a bere na vědomí druhou část platby.
Platba na základě výzvy Duhy o.p.s. v prosinci 2024 a úhrada do 31.12.2024 a
pověřuje místostarostu Pavla Špinku podepsáním smlouvy.

- Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2023 o místním poplatku ze psů a č. 2 o místním
poplatku za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci, tímto se ruší OZV o
místním poplatku ze psů č. 1/2022 ze dne 14.12.2022 a o místním poplatku za
odkládání komunálního odpadu z nemovité věci č. 1/2021 z 12.12.2021.

- předložené Pachtovní smlouvy dle § 2332 a násl. A 2345 a násl. Zákona č. 89/2012
Sb. Občanského zákoníku (dále také NOZ). P. Čaky Erik, 518 – 0,5395 ha, p.č. 520 –
0,3074 ha, p.č. 521 – 2  5542 ha – celkem 3,0411 ha – 18 754 Kč. Kučera Štěpán k.ú.
Smidarská Lhota p.č. 529 – o výměře 3,7616 ha – 20 741 Kč, Soukup Martin k.ú.
Smid. Lhota p.č. 441,443, 438 a1446 1445 – o celkové výměře 10,278 ha – 56 673 ,-
Kč ( příloha č. 3). Účinnost smluv od 1.1.2024.

- nákup poz. od paní Černé Ivany k.ú. Vinary p.č. 644/9 o rozloze 140 m2 za 45 000 .

- smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene a dohodu o umístění stavby
ELPROM CZ s.r.o. Hořice. Připojení nového odběru pro bydlení na pozemku p.č.
70/1 v k.ú. Kozojídky u Vinar.

INFORMACE  STAROSTKY :
Oznámení od firmy FFC Lodín pro rok 2024 nám navyšuje ceny služeb odpadů při
změně výše poplatků za ukládání odpadů na skládku a očekávané inflace pro rok
2024. Navýšení cen u svozu komunálních velkoobjemových a ostatních
separovaných odpadů 10 %, plasty 12 %, nebezpečné odpady 15 % základní poplatek
uložení odpadu na skládku z 250,-Kč/t na aktuálně 1 250,- Kč/t, toto zvýšení bude
platit až po překročení stanoveného limitu produkovaného komunálního odpadu ve
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výši 170 kg/rok na každého trvale žijícího občana na území obce – PRO OBČANY
SE CENA SVOZU KOMUNÁLNÍHO ODPADU PRO ROK 2024 NEMĚNÍ.

- Komplexní pozemkové úpravy – požadavky splněny – souhlasy 50 % vlastníků
půdy k.ú. - na Pozemkový úřad byly souhlasy předány – předpoklad zahájení r.2025

- Kanalizace Smidarská Lhota – žádost podána, formální a věcné hodnocení
dokončeno, nyní budeme čekat na jednání výběrové komise.

DISKUSE :
Dotaz paní Benešové – v jednacím řádu zastupitelstva obce , který je vyvěšen na
webových stránkách byly provedeny změny, které nebyly schváleny zastupitelstvem.
Proč je zapisovatelem určen místostarosta, když v jednacím řádu je uvedeno, že
zapisovatel bude určen z okruhu zaměstnanců obce. Odpověď : Příští schůzi bude do
jednacího řádu doplněno - „ a pověřených členů zastupitelstva“. ---- Kde jsou uložené
obecní peníze a proč nejsou na termínovaných nebo spořících účtech. Odpověď : bylo
již na schůzi v Janovicích zodpovězeno a to aby se zastavila na obci a účetní ji
jednotlivé položky řekne – nevyužila nabídky, chce to slyšet na schůzi zastupitelstva.
--- p. Benešová chce vysvětlit § 3745 péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň – dotaz byl
zodpovězen na schůzi v Janovicích.--- Byly zodpovězeny konkrétně stavy na běžném
účtu a termínovaném vkladu. --- Na účtě musí být peníze , protože nelze předvídat
potřeby plateb a tak je zde minimální zůstatek. ---- Dotaz  proč byl v letech 2021,
2022, 2023 navýšen plánovaný rozpočet na výdaje v § 3745 oproti roku 2020 celkem
o 780 000,-- Kč , odpověď : rozpočet je finanční plán
a během roku se mění, nelze přesně určit příjmy a vdaje . Proto se během roku dělají
rozpočtová opatření. Podrobnosti sdělí p. účetní.

Pan Linek vysázel podél cesty k domu keře. Panu Soukupovi překáží při výjezdu z
domu. - Je potřeba se domluvit.

Pan Hyršál se ptal – kdy budou chodníky do Smidar – dotaz byl zodpovězen na
minulé schůzi. Je plánována kanalizace, zatím se chodníky
dělat nebudou. Předpoklad je pak jednání se Smidary. Možnost cyklostezky na
Smidary.

Zápis ze schůze zastupitelstva 13.12.2023 – OZ projednalo a schválilo :

- rozpočet obce na rok 2024 a střednědobý výhled rozpočtu na rok 2025- 2026

- žádost o bezúplatný převod pozemku p.č. 114/4 v k.ú. Kozjídky u Vinar mezi
Královéhradeckým krajem a obcí Vinary. Omezující podmínky :
Smluvní strany tímto sjednávají bezúplatně k tíži obdarovaného zákaz zcizení,
kterým se obdarovaný výslovně zavazuje, že po dobu 10 let ode dne právních účinků
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vkladu vlastnického práva do katastru nemovitostí nepřevede vlastnické právo k
předmětu daru třetí osobě a o předmět daru bude přinejmenším po tuto dobu řádně
pečovat, užívat jej výhradně jako pozemek pod chodníkem a veřejnou zelení, v
souladu s veřejným zájmem t.j. zejména je nebude využívat ke komerčním či jiným
výdělečným účelům a ani je k takovým účelům neposkytne. Tento zákaz se v souladu
s § 1761 občanského zákoníku nezřizuje jako právo věcné. Pozemek je zapsán pro
katastrální území Kozojídky u Vinar vedený Katastrálním úřadem pro
Královéhradecký kraj, Katastrální pracoviště Hradec.
- Jednací řád v předloženém znění s platností od 1.1.2024 a ruší se ze dne 22.12.2022.

- rozpočtové opatření č.4/2023

- přidělení zakázky na „Dostavbu kanalizace  obce Vinary“ firmě Prois Hradec
Králové za nabídkovou cenu 435 600,-- Kč včetně DPH.

- budou vykáceny stromy a revitalizace pozemku p.č. 39/1 v k.ú. Janovice u Vinar

- bere na vědomí zahájení Komplexních pozemkových úprav v roce 2024

- výši odměn za výkon funkce členů zastupitelstev s platností od 1.1.2024. Platnost
tohoto usnesení platí v případě pokud bude zákon do konce roku podepsán
prezidentem republiky.

Člen zastupitelstva obce měsíční odměna ve výši 1 733,- Kč
člen výboru nebo komise měsíční odměna ve výši 800,- Kč
předseda výboru nebo komise měsíční odměna ve výši 0
celkem zastupitel                     měsíční odměna ve výši 2 533,- Kč
místostarosta měsíční odměna ve výši 31 011,- Kč
starostka měsíční odměna ve výši 34 476,- Kč

DISKUSE :
paní Benešová probírala otázky a odpovědi z minulých schůzí zastupitelstva.  Sdělila,
že po dohodě s občany Smidarské Lhoty je jejich zástupce a zastupuje je na jednání
zastupitelstva, protože mají právo znát informace o činnosti obce. Řekla že informace
o činnosti obce jsou nedostatečné. Takže se bude každé zastupitelstvo ptát a to
písemně aby musela paní starostka odpovědět. Odpovědi na zastupitelstvech jsou
nedostatečné a odpovídá na jiné otázky než jaké p. Benešová pokládá. Nabídla
zastupitelům – ne všem, ale členům finanční komise, že jim vysvětlí jak by měli
pracovat s rozpočtem a kontrolovat plnění rozpočtu. A to celé pro ně udělá zdarma.
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ŽIVOTNI  JUBILEA

Členové zastupitelstva obce popřáli a předali kytičku s malým dárkem občanům, kteří
slavili v tomto roce významné životní výročí :

pan Šádek Vratislav Kozojídky čp. 50 85 let

ZLATOU SVATBU – 50 let společného života
oslavili manželé Václav a Hana Horákovi Vinary 11

SMARAGDOVOU SVATBU – 55 let společného života
oslavili manželé Josef a Marie Mockovi z Kozojídek čp.10

NAROZENÍ

1.1. Bělohoubek Jakub, Kozojídky 67
27.5. Bažant Richard, Smidarská Lhota 2
8.6. Chumlen Nicolas, Vinary 76
17.11. Godlová Sofie, Smidarská Lhota 24

ÚMRTÍ

6.1. Rychterová Jaromíra, Vinary 29 88 let
7.1. Rišková Marie, Vinary 104 80 let
17.4.  Vojtíšek Jiří, Smidarská Lhota 4 83 let
21.10. Lonský Josef, Kozojídky 16 76 let
28.10. Králíčková Věra, Kozojídky 51 71 let

ZAVEDENÍ  KRONIKY  OBCE

V roce 2023 uplynulo 100 let od založení Kronik v našich obcích. Bohužel v roce
1938 zápisy skončily. Vypukla II. světová válka a psaní pravdy bylo nebezpečné. Po
válce sepsal vzpomínky vinarský kronikář pan Josef Horák st. pro sebe a rodinu. Jeho
vnuk Václav Horák předal záznamy obci. Díky tomu máme údaje o tom, jak byl
těžký život ve válečných letech.

Událostí a vzpomínek za 100 let je hodně. Změnila se doba i život v našich obcích.
Změnilo se státní zřízení, hospodářská politika, život na venkově, nastal velký pokrok
v technických oborech atd. Je pochopitelné, že není všechno dobré, jsou i záporné
události . Kdo se zajímá o historii našich obcí, tak má příležitost si přečíst KRONIKY
na stránkách www.vinary.cz.

HISTORIE  NAŠICH  RYBNÍKů

http://www.vinary.cz/
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Naši předci zakládali svoje domovy v blízkosti řeky a rybníků. Tak tomu bylo i v
našich obcích. V nové době byly budovány protipožární nádrže, které si hasiči udržují.
Údaje jsem čerpala z Kronik obce a Vlastivědy královéhradecka.

V JANOVICÍCH jsou rybníky tři. Hliňák, který vznikl těžbou žluté hlíny na cihly.
Cihelna byla majetkem velkostatkáře Czernína z Dymokur. Dle pamětníků se hlína
těžila od roku 1920. Dne 7.11.1931 v půl čtvrté ráno kruhová cihelna vyhořela. O
cihly z janovické cihelny byl velký zájem, ale později byla výroba zastavena a
obnovena až v roce 1945. Po Únoru byl podnik znárodněn. Polabské cihelny n.p.
výrobu v  roce 1961 zrušily. Byly zde v provozu sklady JZD Vinary. Časem komín
cihelny ohrožoval okolí a tak byl odborníky v roce 1987 odstřelen. Nyní je majitelem
a.s. V + H Betta Vinary, Hlušice.V roce 1986 byl rybník vyčištěn a okolí upraveno.
Rybník je majetkem obce Vinary a slouží především jako tiché místo pro rybáře. Při
výlovu se odváží ryby do hasičské nádrže kde se vytřídí a vrací zpět. Občas se zde
pořádají závody v počtu odchycených ryb heslo „Chyť a pusť“.

Okrajem Janovic protéká Zábědovský potok, který je spíše příkopem vedoucím od
Kozojídek a Vinar. Část plochy rybníčku u Janovic pod Vaňkovými se nazývá
Požírka.

Obecní rybník je na konci Janovic směrem na Starý Bydžov parc. č. 103. V roce 1922
v době sucha jezdili občané sem pro vodu ke studánce, která byla opatřena pumpou,
kterou zajistil Hlušický statek. Majitel velkostatku byl obci zavázán pořízením
vodovodu do svého dvora. V roce 2004 byl rybník vypuštěn a v zimě 2005 odbahněn
a následně opraven. Bližší informace viz Kronika 2005.

VINARY mají o rybnících nejvíce záznamů. Kronikář obce p. Josef Horák píše : „ …
v okolí obce se nachází hodně rybničních hrází. Dnes (rok 1930) již částečně
rozvezených. Zůstaly jen názvy částí polí.“

NAVRÁTILEK, rybník je menší než Návesník, ale oba jsou chloubou obce. Svou
polohou ve stráni osazením stromů a keřů tvoří pěkné zákoutí. Rybníky jsou
využívány při výlovu. Hasiči přečerpávají vodu z jednoho do druhého, takže
vylovený má zase vodu přečerpanou rychle zpět. Okolí Navrátilka prošlo úpravami a
čištěním od bahna a to postupně až do dnešní pěkné podoby. Bližší informace viz
Kronika 2003 a 2009. V roce 2005 byly dokončeny terénní úpravy, které byly zadány
odborné firmě.

NÁVESÁK má nejvíce záznamů z dávné doby. Kronikář uvádí : v roce 1886 byl
rybník vybírán a byla zavezena část k soše Panny Marie. V roce 1887 byla stavěna
zděná hráz z kamene a u silnice zavezena. V roce 1907 byla při vybírání bahna
zavezena část od sochy Ukřižovaného Ježíše a kamenná hráz přestavěna. V roce 1931



12

kolem 18té hodiny byl takový příval vody, že voda vystoupila z břehu na silnici.
Vznikly velké škody. V roce 1933 byl rybník vypuštěn a hned v lednu 1934 za
mírných mrazů vybírán. Bahno se nakládalo ručně a denně pracovalo 15 – 20 lidí, 15
– 22 koňských potahů. Jelikož byl sníh, tak se bahno vyváželo na sanicích. Pracovalo
se 5 týdnů. Potahy pracovaly zdarma, pracovníci za 10 – 15 Kč. Část rybníka směrem
ke klubovně byla částečně zavezena. Po celé délce břehu u silnice byly bílé a červené
kaštany. Návesák prošel velkou změnou, kterou popisuje vnuk kronikáře Václav
Horák v této době starosta. Viz čl. Kroniky roku 2005 – 2006. Poslední vzhledové
úpravy proběhly v roce 2010 – 2011. V prostoru mezi rybníky je klubovna u které se
provádí všechny akce. Za poplatek si mohou dospělí i děti zarybařit v rybnících
Návesák ve Vinarech a Hliňák v Janovicích.

KOZOJÍDKY do roku 1874 tvořily se Žlunicemi jednu politickou obec, ale v tomto
roce na vlastní žádost byli odděleni. Katastr vesnice odvodňuje meliorační strouha od
Žlunic do Zábědovského potoka. Kronikář pan František Šádek čp. 39 uvádí : těsně
za vsí teče Skřeněřský potok (rozchází se názvy). V roce 1927 byl opraven rybníček
Hliňák. Břeh ze strany cesty, který byl daleko podemletý, byl opevněn pískovcovými
kvádry, jakož i břeh od obce. Střed rybníka byl vybrán, čímž byl značně prohlouben.
Mělo dojít k výměně půdy s místním rolníkem, ale strany se nedohodly. V Hliňáku
dala obec postavit ještě jednu nádrž, hráz, aby sloužila rybářskému kroužku. Spor
mezi občanem a obcí by obec vyhrála, ale nakonec soudní proces skončil
oboustrannou dohodou.

V roce 1933 měli občané nouzi o vodu, tak museli brát vodu z obecní studny a
rybníčku Hliňák. V minulosti byl v Kozojídkách ještě menší rybník zvaný Brodek,
který sloužil jako požární nádrž. V letech 1965-1966 byl zavezen hlínou a nedaleko
něj v roce 1986-1987 byla v akci „Z“ vybudována požární nádrž.

SMIDARSKÁ LHOTA má malé rybníčky na návsi. Přesto je nejznámější s pitnou
vodou, která byla považována za léčivou. O této vodě a přilehlých lázních se píše v
jiné kapitole Kroniky.

Již v roce 1900-1902 se hovořilo o regulaci potoka. V roce 1928 se radní rozhodli
záměr uskutečnit a usnesli se podat žádost  zemědělské radě a provést regulaci pod
subvencí státní a zemskou. V roce 1933 kronikář pan J. Rodr píše : Regulace měla
být otevřená s projektovými mostky. Mostek si měl každý jednotlivec stavět svým
nákladem a to se celá regulace rozbila, protože by některý mostek stál víc než měl
cenu domek. Regulace se nikdy neuskutečnila, přesto, že v roce 1928 byla žádost o
subvenci podána. Státní subvence povolená byla 25 %, zemská 35%, okresní úřad
přispěl 6 000 Kč. Regulace projektovaná a stavěná potrubím a vyzděné byly 4 hospod.
nádrže. Za obcí pak regulace otevřená. Náklad na regulaci činil 253 442 Kč. Jelikož
některé pozemky nebyly zdrénovány, vyzvala obec zájemníky vlhkých pozemků k
nápravě. Po dlouhém jednání se utvořilo družstvo regulační a meliorační č. II.
Celkem se asi spotřebovalo na regulaci : cementu 8 vagonů. Písku říčního 20 vagonů,
čedičového kamene 7 vagonů, asfaltu na výmaz cca 10 q, cihel na šachtice cca 10 000
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ks, fošen 6 fůr, žulových kvádrů na vydláždění dna 980 m3, písku obyčejného 56 m3,
na zavážku bylo zapotřebí cca 6 000 m3 hlíny, za tím účelem byla zakoupena zahrada
čp. (neuvedeno). Zdejším občanům za dovoz bylo vyplaceno 50 000 Kč. (Opis z
kroniky Smidarské Lhoty). V dubnu 2002 byly rybníky vyčištěny.

KULTURNÍ  A  ZÁJMOVÁ  ČINNOST

SBOR  DOBROVOLNÝCH  HASIČů

21.ledna uspořádal SDH Vinary vepřové hody. Ani letos masopustové pochoutky
nezklamaly. Pod vedením Jiřího Štočka ve spolupráci se ženami vznikly pochoutky o
které byl velký zájem. Mnozí zájemci i společně s přáteli a známými poobědvali.

22.1. v době oběda byl ve Vinarech vyhlášen hasičský poplach. Hořela garáž a část
domku u Růžičků. Oheň vznikl od okují při sváření. Přijeli  profesionální hasiči z
Nového Bydžova a Hradce Králové, dobrovolní hasiči  ze Smidar, Skřivan, Králík,
Hlušic  a místní jednotka. Hasiči museli použít v zamořeném prostředí dýchací
techniku. Vynášeli věci z garáže a rozebírali konstrukci. Po třech hodinách měli požár
pod kontrolou. Místní jednotka hlídala spáleniště kvůli možnosti znovuobnovení
ohně. Požárního zásahu se zúčastnilo 80 lidí, důležité bylo, že se nikdo nezranil. Na
internetu bylo uveřejněno že byla zachráněna hodnota asi 1 milionu korun. Hasičům
patří dík od majitelů a uznání od spoluobčanů.

28.ledna hasiči z Vinar uspořádali brigádu na kácení soušek ve stráni. Bylo vytvořeno
12 hromádek dřeva a věnováno do tomboly hasičského plesu.

4.února se konal ve Smidarské Lhotě masopust s názvem Zabíjačkové pochoutky.
První akci zorganizovali manželé Milan a Milena Vlachovi za pomoci Venduly
Krausové a Terezy Hálové. Vše potřebné sehnali a pod vedením kuchařů Ládi Fořta a
Lukáše Šádka z Nového Bydžova vznikly výborné masopustové pochoutky. Lidé se
rádi sešli, zakoupili výrobky a poseděli.

Když se začalo hovořit o přípravě veřejného masopustu ve Smidarské Lhotě tak
jsem byla pozvána jako kronikářka na vzpomínání pamětníků na masopustovou
veselici jiného druhu. Pan Ladislav Linek, Marie Soukupová a Jana Fialková
vzpomínali jak to před více než 40 lety bylo s jejich masopustem bez masných
pochoutek. Mnozí účastníci už mezi námi bohužel nejsou.

Myšlenka se zrodila při nějaké schůzi v bývalé škole. Organizace se ujala p. Anna
Doležalová s dalšími ochotnými spoluobčany. Dalo se dohromady dost masek, které
navštívili i okolní obce. Bylo hezké počasí, dopravu měli zajištěnou na valníku
taženém koňským spřežením, které bezpečně ovládl pan Ladislav Žilka z Vinar.  JZD
půjčilo autobus, nebo přepravník pro muzikanty. Vládlo bujaré veselí, až občas moc.
V čele průvodu šel medvěd na řetězu který držel medvědář, důležitá byla nevěsta a
ženich – drželi kasičku na peníze a lidem rozdávali koblihy.V průvodu byli cikáni,
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šašci a další masky. Kroje měli z domácí úpravy a z půjčovny. Zastavovali auta ba i
autobus, taškařice byla doplněna bohatým pitím, jídlem, muzikanti vyhrávali, takže
se i tančilo na silnici, před některými domy, zkrátka bylo veselo. Byl to náročný den
na který se dlouho vzpomínalo. Nikdy se už akce tohoto veselého masopustu
neopakovala. Rovněž maškarní ples na sále v hospodě u Kouckých byl jen jednou.
Zůstaly už jen hezké vzpomínky.

MASOPUST jako svátek má svou historii. Naše republika je zapsána do seznamu
UNESCO folklorní tradicí v části Hlinsko. Každá maska v průvodu má svůj význam.
Nechybí medvěd, nevěsta a ženich, šašci, cikáni atd. Období masopustu začíná vždy
po Třech králích 7.1. a končí před Popeleční středou. Naši předci si svátku užívali
jako období před jarními pracemi. Měli čas , a tak se konaly taneční zábavy, svatby,
zabíjačky, různé oslavy atd. Podobnou ukázku jsme viděli při družební návštěvě ve
Vinarech u Přerova – doprovodnou akcí bylo pohřbívání basy.

17.února se konal hasičský bál v Kozojídkách. K tanci a poslechu hrála kapela Jana
Vlasáka. Hudba hrála různé žánry, takže byla spokojena starší i mladší generace.
Půlnoční přestávka byla zpestřena losováním cen, které byly hodnotnější. Zábava se
vydařila.

11.března členové SDH Smidarská Lhota popřáli ženám k svátku MDŽ. Velitel
hasičů poděkoval ženám za spolupráci při různých akcích konaných ve Lhotě.
Kytička od mužů a občerstvení navodilo spokojenou náladu.

1.dubna se sešli občané Janovic spolu s chalupáři v počtu 50 lidí k prvnímu posezení
letošního roku. Na podzim  se jako přátelé  rozešli akcí „Martinská husa“. Dnes si
pochutnali na vepřovém koleni. Nálada byla vynikající a samozřejmě nechyběly
plány na společné brigády.

30.dubna ve všech našich obcích vzplály ohně. Přestrojení, soutěže, opékání párků a
pěkné počasí přispělo k výborné náladě s posezením. Shořelo to, co mělo.

6.5.  se v Janovicích konala společná brigáda místních občanů a chalupářů.  Uklízeli
náves, bývalou školu, požární nádrž atd. Po práci chutnal  guláš s chlebem. Sešlo se
neuvěřitelných 35 brigádníků.

20.května  uspořádali hasiči z Vinar pro své členy a rodinné příslušníky posezení s
hudbou. K jídlu připravili novinku – gyros. Jednalo se o pět druhů naloženého masa,
které všem velice chutnalo. O zpestření odpoledne se postaral pozvaný DJ, který hrál
na přání až do pozdních hodin.

Na sobotu 3. června byli pozváni hasiči z Janovic, Kozojídek a Smidarské Lhoty ke
sportovní soutěži v hasičském sportu do Vinar. Místní sbor dobrovolných hasičů
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slavil 125 let založení spolku. Zúčastnila se 4 družstva mužů, 1 družstvo dětí a 1
družstvo žen.  Umístění : první Vinary, druhé Kozojídky, třetí Janovice, čtvrtá
Smidarská Lhota. Děti z Vinar zvládly soutěž za 46 sek. ženy za 52,42 sek. Celá
soutěž proběhla pod vedením okrskového velitele Pavla Špinky a starosty Ladislava
Linka. Po soutěži přijeli profesionální hasiči z Nového Bydžova. Předvedli plně
vybavenou hasičskou Tatru, která nejvíce zaujala děti. Od 17 hodin hrála kapela Jana
Vlasáka. Den proběhl ke všeobecné spokojenosti. Na akci přispěli sponzorským
darem Obecní úřad, Klub žen, SDH Vinary a V + H Betta a.s.

3.června hasiči a ženy ve Smidarské Lhotě zorganizovali pro děti zábavu.
Občerstvení se ujaly Milena Vlachová a Vendula Krausová.

10.června SDH Kozojídky připravil k svátku dětí různé soutěže a hry. Organizace se
ujali rodiče v čele se Štěpánem Kratochvílem. Vydatně pomohli Honza a Šárka
Jelínkovi a Michaela Drozenová. Na závěr slunného odpoledne byla tažena bohatá
tombola. Spokojenost a radost byla vyjádřena tancem podle písně „Jede, jede
mašinka …“.

1.července uspořádal SDH Kozojídky pouťový večer. Sešlo se 35 lidí. Pouť a
posvícení v minulosti byly tradiční událostí. Scházeli se příbuzní a známí. Většinou
se konaly i taneční zábavy. Tuto tradici soukromě dodržuje málo kdo. Společnou
sešlost v našich obcích drží jen v Kozojídkách.

19.srpna se do Janovic sjeli kovbojové a indiáni. Kouzlu „Divokého západu“ podlehli
i dospělí. Oba přítomné tábory uzavřely mír, takže v klidu poseděli a k přepadení
nedošlo. Maso na grilu, tombola, pěkné počasí, přátelé to vše přispělo k radostné
náladě a všichni se těší na další akce.

26.srpna se ve Smidarské Lhotě sešli dospělí s dětmi, aby si vytvořili keramické
výrobky. Netradiční odpoledne bylo zpestřeno jízdou na koni. Děti jezdily pod
dozorem pana Martina Gottwalda z Hlušic.

9.září hasiči z Kozojídek svolali občany na posvícenskou veselici. Pěkného večerního
posezení se zúčastnilo 26 dospělých a 11 dětí.

13.září  vinarští hasiči uspořádali odpolední posezení s opékáním kýty. Chtěli tak
poděkovat svým členům  a jejich rodinným příslušníkům za celoroční práci.

V úterý 7.listopadu byla povolána hasičská jednotka z Vinar k požáru v Prasku.
Hořela balíkovaná sláma a v blízkosti ohně bylo ustájeno  80 býků, kteří museli být
převedeni.  Hašení ohně v zemědělském objektu se od nás zúčastnilo 6 hasičů.
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11.listopadu si občané a chalupáři z Janovic připomněli loňské setkání s názvem
Svatomartinská husa. Zopakovali si nejen jídelníček, ale opět dobrou náladu a radost
ze setkání. Rádi by z této akce udělali tradici.

1.prosince se sešli občané Janovic na návsi k slavnostnímu rozsvícení zrenovovaného
betléma a vánočního stromku. Atmosféra byla provoněna vůní svařáku a perníčků.
Lidé zpívali vánoční  koledy po dlouhé době na zasněženém prostranství. Velitel
SDH Milan Schovánek poděkoval přítomným za podporu pořádaných akcí a popřál
pěkné vánoční svátky a zdraví do nového roku.

2.prosince čekali na příchod Mikuláše, anděla a čerta ve Smidarské Lhotě. Za své
vystoupení děti dostaly balíček dobrot. Akci zajistili hasiči se ženami.

KLUB  ŽEN  VINARY

18.února po hasičském plese pořádal Klub žen Vinary v Kulturním domě v
Kozojídkách dětský karneval. Účast byla velká. Děti se vydováděly při různých
soutěžích a hrách. Pořadatelky měly opět těžký úkol vybrat 10 nejlepších masek.
Samozřejmě nechyběla ani bohatá tombola. Tentokrát mezi děti zavítal klaun (Petra
Zmátlíková), který vtipným vystoupením mezi dětmi pozdvihl radostnou náladu.
Celou akci řídila předsedkyně klubu paní Romana Jablonovská.

1.dubna sezvaly členky klubu děti na tvorbu výrobků s motivem Velikonoc. Děti s
radostí tvořily z přírodního materiálu vejce v osení, z ponožky zajíčka, z podložky na
vejce housenku atd. Vlastnoruční výrobky jim ozdobily domov.

27.května létaly u klubovny  lidské včeličky, konal se Dětský den s názvem
Rozkvetlá louka. Děti  i ženy měly žluto hnědé ustrojení jako včeličky. Mimo odměn
ze soutěží   dostaly ještě možnost vydovádět se ve skákacím hradě. Sponzorem
odměn byla Obec Vinary a zemědělský podnik V + H Betta a.s.

26.srpna byla u rybníka ve Vinarech akce „Konec prázdnin s kovbojem“. Po hrách a
soutěžích přišlo pro děti překvapení. Nela Štočková přivedla koníky Máju a Vilíka, na
kterých si děti pod dozorem dospělých zajezdily. Pro děti to bylo pěkné zpestření
odpoledne.

14. října se konala v klubovně u rybníka ve Vinarech podzimní dílna. Z přírodního
materiálu si pod dozorem dospělých děti tvořily věnečky, svícínky, ježky atd. Klub
žen v čele s Romanou Jablonovskou dokazuje, že jejich nápady jsou nevyčerpatelné a
výtvory originální.

2.prosince byl pro děti z Vinar a Kozojídek objednán Mikuláš, anděl a čert. Před
jejich příchodem děti pracovaly. Vyráběly skřítka ze šišky, věneček z vatových
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koleček, papírového Mikuláše atd. Nebeské bytosti přinesly dárky 36 dětem, které si i
za své vystoupení zasloužily.

K důležitému výročí narozenin přály členky klubu v letošním roce paní Haně
Horákové (70 let) a paní Marii Horákové (75 let). Popřály jim štěstí, zdraví a radost
ze života. Předaly kytičku a bonboniéru.

Ženy děkují hasičům z Vinar za zajištění občerstvení na všech jejich akcích.

KLUB  SENIORŮ

Ve čtvrtek 18.května vyjeli senioři na výlet s exkurzí do Pivovaru Plzeňský Prazdroj.
Na náměstí byla individuální prohlídka památek – sousoší Spejbla a Hurvínka,
katedrála sv. Bartoloměje, klenotem je Šternberská kaple z první poloviny 16.století,
která sloužila jako rodinná hrobka. Sousední věž katedrály je považována za nejvyšší
věž v Čechách 102,6 metrů. Po zdolání 299 schodů je krásný pohled po okolí. Oběd
byl zajištěn v nejstarší restauraci Plzně „U Salzmanů“. Pak následovala exkurze v
nejvýznamnějším a největším pivovaru. První várka plzeňského ležáku byla uvařena
5.října 1842. Senioři viděli výrobu piva od začátku výroby až po nejmodernější
stáčírnu v Evropě. Za hodinu naplní 120 000 lahví. Měli dobrou průvodkyni, která
jim poutavě vyprávěla a dovedla na autentická místa kde se před 180 lety zrodilo
proslulé pivo Pilsner. Vydařený den byl zakončen v Hrabalově hájence kterou
proslavil film Slavnosti sněženek. Také si většina seniorů dala po vzoru filmu
proslulou „šípkovou“ s knedlíky.

14.září se uskutečnil druhý zájezd seniorů. Den začal výletem na zámek Zákupy. Měli
jsme  štěstí na průvodce. Dozvěděli jsme se zajímavé údaje i odpovědi na dotazy.
Zámek je vybaven osobním výtahem z roku 1870. Na zámku také pobýval císař s
rodinou. Pobýval zde také syn Napoleona Orlík, vévoda Zákupský.
Dalším místem které senioři navštívili byla soukromá sklárna Glass Pačínek v
Kunraticích u Cvikova . Mohli se podívat na ruční práci sklářů a na jejich výtvory.
Sklářské výrobky jsou vystaveny v kostele a na zahradě u domu. Zajímavé je sladění
přírody se sklářskými výtvory. Závěr vydařeného výletu skončil v restauraci Rohozec.

21.září cvičenky seniorky zasedly místo cvičení k bohatě prostřenému stolu.
Hodnotily, vzpomínaly a plánovaly. Za všechny cvičenky promluvila Miloslava
Špinková :

Dnešní poděkování bude ve veršování :
Věře a Janě za vedení, Toníkovi za obsluhování,
jak šel čas, zachytil na fotce Bohoušek zas.
Máme cvičení pro zdraví,
vzpomínání na osvěžení,
a tak čtvrtky jsou naší radostí.
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Do dalších dnů ať nám zdraví
pokud možno slouží
a jen málo co bolí.

18.listopadu se v Janovicích uskutečnilo 20té „Předvánoční posezení“. Klub
důchodců byl založen v roce 1996. Předseda p. Bohuslav Vršťala přivítal seniory a
hosty. Paní starostka se omluvila. Za obec přišel p. Pavel Špinka a zemědělský
podnik V + H Betta zastoupil pan Ing. Roman Kubíček. Ve svém vystoupení
seznámili přítomné s činností letošního roku a plány v roce 2024. Popřáli pěkné
svátky a hlavně zdraví do nového roku. Paní Špinková jménem všech seniorů
poděkovala předsedovi panu Bohuslavu Vršťalovi za práci pro důchodce a dobře
zorganizované výlety. Popřála všem štěstí a zdraví. Hudba byla poprvé bez
muzikantů, byla improvizovaná. Zpestřením odpoledne bylo taneční vystoupení
pětiletého Ondry Vršťaly. Pak byl věnován jediný taneček předsedovi. Měl sólo ve
velkém kruhu mladších i starších děvčat a přidal se i Toník Ondráček. Obsluhující
děvčata i dopravce odmítli vyrovnání za práci – děkujeme. Dvacáté „Předvánoční
posezení“ se vydařilo. Připomínkou dnešního posezení zůstaly (nebo taky ne)
nazdobené perníčky s číslem 20, které obdrželi všichni při příchodu.

MYSLIVECKÁ  SPOLEČNOST

6.ledna po dvouleté nucené přestávce se konal v Kozojídkách myslivecký ples.
Důvodem dvouleté přestávky byla covidová opatření. K tanci a poslechu hrála kapela
SERVIS-VOKAP. O půlnoční přestávce byla tažena bohatá tombola. Hlavní cenou
byla zvěřina, která výherce potěšila.

11.listopadu byl uskutečněn první hon, v plánu byly ještě další tři. Bohužel stav
drobné zvěře není dobrý. Je povoleno střílet zvěř srnčí, černou a škodnou. Členové
spolku Podstráň Vinary udržují každý rok posedy a jesličky. Provádějí výsadbu
nových stromků a v zimě se starají o krmení zvěře.

SPORTOVCI

24.června se konal na hřišti ve Vinarech 15. nohejbalový turnaj „Vinary CUP 23“.
Přihlásilo se 8 soutěžních týmů. První tři dostaly medaili, diplom a pohár. Panovala
pohoda a přátelská atmosféra.

31. prosince uspořádali vinarští hasiči tradiční silvestrovský fotbálek. Bylo to
příjemné zpestření posledního dne roku. V zápalu boje padlo hodně gólů. Utkání
dopadlo nerozhodně – „vítězi byli ti co přežili“. Někteří zůstali až do půlnočního
přípitku s přáním všeho nejlepšího v roce 2024.
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STAV  OBYVATEL  K  31.12.2023  CELKEM - 473  obyvatel

Vinary 203 obyvatel
Smidarská Lhota 108 obyvatel
Kozojídky 85  obyvatel
Janovice 77  obyvatel

P O Č A S Í

LEDEN – počasí loňského roku přešlo do nového roku. Ve dne až + 10o C v noci i k
nule. Byly dešťové přeháňky 25 mm, podmračeno. 16.1. sníh, sluníčko + 10oC.
Dešťové přeháňky 25 mm. 16.1. sluníčko od rána + 10oC. Do rána spadlo 5 cm sněhu
teplota 1oC. 30.1. spadly 2 cm sněhu, ale + 3oC, chumelilo i další den ale sníh
nevydržel.

ÚNOR – malé dešťové přeháňky celkem 5 mm. Silný vítr do 4.2. Změna 5.2. v noci
byl mráz až – 7oC ve dne okolo nuly. Od 11.2. mírné oteplování, mrholilo, zataženo
Od 18.2. déšť 10 mm, vítr.

BŘEZEN – začátek slunečný, pršelo 25 mm. Od 7.3. bylo ochlazení. 11.3.déšť se
sněhem, spadlo 9 mm, silný studený vítr. Od 13.3. oteplování. Denní teplota 12oC,
noční do 6oC, přeháňka 9 mm. Další oteplení na 16oC, v noci 9oC a postupně
přibývalo, ale 26.3. se prudce ochladilo, silný studený vítr, déšť 11 mm, v  noci okolo
nuly ve dne do 5oC, konec měsíce samé dešťové a sněhové přeháňky 19 mm.

DUBEN – přeháňky pokračují 11 mm. Ráno je okolo nuly ve dne do 10oC. 10.4. den
Velikonoc – krásný slunečný den. Od 11.4. vytrvalejší déšť 36 mm, teploty zůstávají.
22.4. - 23.4. ve dne do 20oC, v noci do 8oC, na konci měsíce malý déšť 4 mm.

KVĚTEN – slunečné dny, ale studený vítr. Ve dne až 18oC, v noci okolo 5oC. Vítr
přestal foukat až 11.5. odpoledne. Oteplilo se ve dne  20oC, v noci 8 až 12oC, dešťové
přeháňky 20 mm, nadále oteplování 21.5. bylo 28oC, teplo vydrželo 2 dny, pak se
ochladilo, vzápětí zas oteplilo.

ČERVEN – letní teplo pokračuje, ale fouká studený vítr. 5.6. začalo pršet 15 mm. Ve
dne bylo teplo do 32oC v noci do 18oC. Ve dnech 19. až 20 .6. bylo teplo okolo 38oC,
ve 22 hodin bylo 27oC. Teplé počasí bez deště vydrželo do 26.6. letní vítr vanul již
týden. Od posledního měření napršelo 8 mm.

ČERVENEC – teplé počasí s větrem pokračuje.  5.7. byla malá bouřka s deštěm 26
mm. Za 3 dny opět malá bouřka s deštěm 8 mm. Další dny teplo až 34oC, v noci přes
22oC. 17.7. do rána napršelo 9 mm a za dva dalších 8 mm. Od 24.7. do 29.7.opět
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bouřky s deštěm 17 mm. Na konci měsíce ve dne bylo do 26oC tepla a v noci do 20oC.
30.7. bouřka s deštěm 7 mm.

SRPEN – hned první den spadlo 6 mm, ochladilo se. Ve dne přes 20oC, v noci do
15oC, přes den okolo 20oC. V sobotu 5.8. začalo pršet, spadlo 67 mm, ochladilo se o
pět stupňů. Od 12.8. nastalo  tropické počasí, večer ve 22 hodin bylo 24oC. Přicházely
bouřky s deštěm 57 mm. Ochladilo se, v noci do 12oC ve dne 15oC.

ZÁŘÍ – začátkem měsíce bylo chladno. Od 4.9. se začalo oteplovat až na letní
hodnoty do 34oC, v noci byly teploty okolo 20oC. V polovině měsíce se citelně
ochladilo zvlášť v noci. Ve dne bylo do 30oC. Za celý měsíc spadly pouze 4 mm.

ŘÍJEN – teplé počasí vydrželo 3 dny a začalo se ochlazovat. Ranní teploty byly do
8oC. Denní okolo 20oC až 25oC. V noci 3.10. byl silný vítr s deštěm 3 mm a ochlazení
na 10oC ve dne, v noci do 8oC, další dny napršelo 9 mm. 22.-23.10. déšť se sněhem
30 mm. Na konci měsíce byla teplota do rána  5 až 7oC a ve dne do 17oC, déšť 14 mm.

LISTOPAD – začátek měsíce deštivý, větrný a chladný, napršelo ke 4.11. 34 mm. Do
11.11. ještě 5 mm. V noci teplota 4oC, ve dne do 7oC. Na horách už je 15 cm sněhu u
nás prší, 25 mm a dalších 17 mm. 25.11. spadl první sníh. Do rána bylo – 6oC, přes
den +5oC, poslední den – 3oC.

PROSINEC – mrazivé počasí z konce listopadu trvá. Na horách již jsou v provozu
vleky. 4.12. u nás mrzne ve dne i v noci. Spadlo postupně až 20 cm sněhu. Od 9.12.
začal sníh tát. 20.12.-23.2. drobný déšť 7 mm. Teploty byly jako na houpačce,
střídavé, kolísavé v rozmezí – 7až  +4oC, občas drobně chumelilo.

PŘEHLED  DEŠŤOVÝCH  SRÁŽEK

LEDEN              25 mm                ÚNOR 15 mm
BŘEZEN            73 mm                DUBEN 51 mm
KVĚTEN            20 mm ČERVEN                    23 mm
ČERVENEC       75 mm                SRPEN                      131 mm
ZÁŘÍ                     4 mm                ŘÍJEN                         56 mm
LISTOPAD          81 mm               PROSINEC 7 mm
(Sníh neuvádím, protože letos padal často a tím se vrstvil. Nebylo možné
zaznamenávat přírůstky spadlého sněhu. Také často padal s deštěm.)

Vinary 6.3.2024               Události roku sepsala Miloslava Špinková, kronikářka obce


